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Informacja po-
dana w wywiadzie 
z panem Januszem 

Dygaszewiczem, dyrektorem Departa-
mentu Programowania i Koordynacji Ba-
dań GUS oraz dyrektorem Centralnego 
Biura Spisowego, w majowym GEODE-
CIE, że Główny Urząd Geodezji i Karto-
grafii nie był zainteresowany współpra-
cą z GUS, nie jest prawdziwa. GUGiK 
podkreś lał wielokrotnie, iż jest nie tyl-
ko zainteresowany współpracą instytu-
cjonalną i długofalową, ale również bie-
żącą współpracą dotyczącą konkretnych 
aspektów realizowanych zadań ustawo-
wych, w tym doświadczeń w zakresie 
rozwiązań systemowych związanych 
z prowadzeniem przez gminy ewidencji 
miejscowości, ulic i adresów. Wielokrot-
nie podczas inicjowanych przez GUGiK 
spotkań roboczych (np. 12 maja 2010 r. 
oraz 9 i 10 lutego 2011 r.) poruszane były 
kwestie współpracy w tym zakresie rów-
nież w aspekcie wymiany i wykorzysta-
nia danych punktów adresowych zgroma-
dzonych na potrzeby powszechnego spisu 
rolnego oraz narodowego spisu powszech-
nego. Każdorazowo przedstawiciele GUS 
udzielali negatywnej odpowiedzi, a brak 
możliwości udostępnienia danych dla po-
trzeb państwowego zasobu geodezyjnego 
i kartograficznego uzasadniany był fak-
tem objęcia ich tajemnicą statystyczną. 
Ponadto nieprecyzyjna i myląca jest infor-
macja o rozstrzygnięciu przetargu, który 
angażuje gminy w przekazywanie danych 
adresowych – w żadnym przetargu orga-
nizowanym przez GUGiK nie jest prze-
widziane zbieranie danych adresowych 
na potrzeby ewidencji miejscowości, ulic 
i adresów.

Podobnie nieprecyzyjna i sugerująca 
brak współpracy jest część wypowiedzi 
dotycząca odpowiedzi na pytanie: „Coś 
znaleźli?!”. Użyte sformułowanie „Cent-
ralnie ponoć się tego zrobić nie da”, bez 
odniesienia się do szczegółów, sugeruje 
problemy ze współpracą i wzajemnym 
przekazywaniem danych pomiędzy 
jednostkami samorządu terytorialnego 
a Głównym Urzędem Geodezji i Karto-
grafii lub GUGiK i GUS. Pragniemy pod-
kreślić, iż GUGiK respektuje i realizuje 
wszystkie ustawowe obowiązki związa-
ne z wzajemną wymianą danych pomię-
dzy organami administracji publicznej, 
a ponadto podejmuje szereg inicjatyw le-

gislacyjnych oraz działań organizacyj-
nych i technicznych, których celem jest 
zwiększenie i udoskonalenie mechaniz-
mów dostępu do danych przestrzennych, 
a także minimalizacja kosztów ich utwo-
rzenia oraz utrzymania.

Ponadto, podobnie jak dotychczas, wy-
rażamy zainteresowanie i chęć podjęcia 
współpracy w zakresie portalu geosta-
tystycznego (nazwa, która pojawiła się 
w wywiadzie), który w naszej ocenie mo-
że i powinien wykorzystywać rozwiąza-
nia wypracowane w ramach projektów 
dotyczących budowy geoportalu reali-
zowanych przez GUGiK, a jednocześnie 
naturalne wydaje się, aby wykorzysty-
wał udostępniane w formie usług dane 
państwowego zasobu geodezyjnego i kar-
tograficznego. Takie wspólne rozwiąza-
nia wykorzystujące dane przestrzenne 
oraz informacje branżowe realizowa-
ne są przez GUGiK z wieloma organa-
mi administracji i instytucjami publicz-
nymi i GUS, jeśli tylko pojawi się taka 
propozycja, będzie z powodzeniem jed-
nym z kolejnych partnerów w tego typu 
przedsięwzięciach. Do tej pory propozy-
cja współpracy w tym zakresie ze strony 
GUS nie pojawiła się w żadnej formie. 

Jolanta Orlińska
główny geodeta kraju

OdPOWiedŹ 
W nawiązaniu do stanowiska Główne-

go Geodety Kraju w sprawie mojego wy-
wiadu w majowym numerze GEODETY 
uprzejmie informuję, iż z moich wypo-
wiedzi mylnie – mam nadzieję, że nie in-
tencjonalnie – został wysnuty wniosek, 
iż występuje zła współpraca pomiędzy 
dwoma urzędami – GUS a GUGiK. Bieżą-
ca współpraca dotycząca przekazywania 
na potrzeby spisu materiałów z central-
nego zasobu geodezyjnego i kartograficz-
nego czy prac związanych z prowadze-
niem badań statystycznych przebiega 
w sposób wzorcowy.

Jedynie na etapie prac legislacyjnych 
dotyczących ustawy o infrastrukturze 
informacji przestrzennej zapadły pewne 
rozstrzygnięcia, które w chwili obecnej 
skutkują tym, że GUS nie ma możliwości 
udostępnienia warstwy punktów adre-
sowych pozyskanej na rzecz spisów po-
wszechnych. W trakcie prac nad ustawą 
o IIP GUS wielokrotnie podejmował próby  
modyfikacji proponowanych przez GU-
GiK zmian zapisów ustawy o statystyce 
publicznej w części dotyczącej krajowe-

go rejestru urzędowego podziału teryto-
rialnego kraju TERYT. GUS proponował, 
aby w okresie przejściowym, tj. do cza-
su utworzenia i pełnego wdrożenia przez 
służbę geodezyjną i kartograficzną jed-
nolitej dla całego kraju warstwy punk-
tów adresowych, w skład rejestru TE-
RYT wchodziły również współrzędne 
punktów adresowych. Zmiana taka po-
zwoliłaby na udostępnianie z rejestru 
TERYT jako rejestru urzędowego, a nie 
statystycznego, warstwy punktów adre-
sowych pozyskanej na rzecz spisów.

GUS  zgłaszał uwagi do ustawy o infra-
strukturze informacji przestrzennej przez 
cały okres prac nad ustawą. Korespon-
dencję w tej sprawie kierował do róż-
nych organów uczestniczących w pro-
cesie legislacyjnym, między innymi do: 
Głównego Urzędu Geodezji i Kartografii, 
ministra spraw wewnętrznych i admi-
nistracji, sekretarza Komitetu Rady Mi-
nistrów ds. Informatyzacji i Łączności, 
sekretarza Rady Ministrów, sekretarza 
Stałego Komitetu Rady Ministrów, preze-
sa Rady Ministrów. We wszystkich tych 
pismach podkreślaliśmy, że projekt usta-
wy nie został uzgodniony z Głównym 
Urzędem Statystycznym, bowiem zasad-
nicze kwestie dotyczące funkcjonowania 
prowadzonego przez prezesa GUS reje-
stru TERYT zostały  rozstrzyg nięte przez 
projektodawcę w sposób, który będzie 
miał negatywy wpływ na funkcjonowa-
nie rejestru, o czym przekonujemy się 
obecnie, kiedy to różnego rodzaju pod-
mioty zewnętrzne (w tym GUGiK) zgła-
szają się do GUS z prośbą o udostępnie-
nie punktów adresowych. 

Reasumując, zapis pozwalający na roz-
szerzenie rejestru TERYT o identyfikację 
przestrzenną nie znalazł się w omawianej 
ustawie, a to właśnie proponowane przez 
GUS rozwiązanie pozwoliłoby na udo-
stępnianie wektorowej warstwy punk-
tów adresowych. Z uwagi na to, iż pro-
pozycja ta została przez projektodawców 
ustawy o IIP odrzucona, dane te nie mogą 
być obecnie udostępniane, gdyż w myśl 
przepisów ustawy o statystyce publicznej 
dane te mogą być wykorzystywane wy-
łącznie do opracowań, zestawień i analiz 
statystycznych oraz do tworzenia przez 
służby statystyki publicznej operatu do 
badań statystycznych. 

Janusz Dygaszewicz
dyrektor Departamentu 

Programowania i Koordynacji Badań
Główny Urząd Statystyczny

                 jak GuGik współpracuje z Gus?


